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— Actorii nu îmbătrînesc niciodată, ajung doar la un moment 
dat să joace fără grimă roluri de compoziţie. Iar vrtmea strati
fied frontul actoricesc in anotimpuri — nu de vîrstă, ci de creaţie — 
numite generaţii, fiecare avîndu-şi calendarul său. Ce tipar au 
lăsat ultimele două decenii în calendarul dv. ? — i-am întrebat 
pe stimaţii şi binecunoscuţii actori Ştefan Ciubotăraşu, Dina Cocea, 
Toma Caragiu, Gheorghe Dinică. Cum v-aţi păstrat şi vă păstraţi 
tinereţea creatoare, ce-aţi realizat, ce-aţi gindit, cum v-aţi dez-
voltat personalitatea în această atît de efervescentă perioadă a 
istoriei teatrului contemporan ? 

— Eu aş zice aşa — începe artistul poporului Ştefan Ciubotăraşu —, ceea ce 
am realizat pe parcursul acestor două decenii s-a dezvoltat calitativ din ceea ce 
îmi propusesem- mai înainte, dar pe un alt plan : mai conştient, mai bine axât, 
eu o direcţie mai ferma, întemeiat evident pe marile acţiuni de restructurare a 
ţării după revoluţie. Aproape toate personajele pe care le-am jucat au sorbit din 
acest principiu mai multă pregnanţă. Cu un cuvînt, munca mi-a fost călăuzită de o 
conştiinţă mai bine definite. 

— Eu nu pot délimita aceste doua decenii numai din punct de vedere pro-
fesional — continua artista emeritâ Dina Cocea — pentru ca dezvoltarea mea în 
acest răstimp a fost multilatérale. Consider foarte important pentru mine faptul 
că în aceşti douăzeci de ani, am avut prilejul să mă dezvolt pe mai multe planuri, 
lucru pe care nu 1-as fi putut face înainte, deşi am avut şi odinioară satisfaeţii 
profesionale, fie ca actriţă, fie ca directoare de teatru. După Eliberare, mai 
aies de prin 1950 îneoace, am avut posibilitatea să mă manifest nu numai pe 
scenă, ci şi îm cîmpul îndatoririlor civice. Acum, am încercat satisfacţia de a repre-
zenta ţara în cel mai înalt for international. Tot acunj am îniăptuit rolul pe care-1 
consider ca un punct culminant al carierei mêle, rolul Elisabetei în Maria Stuart. 

— Important, covîrşitor pentru mine — apreciazâ Toma Caragiu — a fost 
că, în această perioadă, m-am format ca actor légat de interesele patriei, aie poporu
lui şi aie partidului. în toate personajele, pe care munca în teatru mi-a dat posibili
tatea să le realizez, am vrut să întruchipez în primul rînd ce este nou, înaintat, 
puternic şi valoros în viaţa noastră. 

— In această perioadă — aminteşte Gheorghe Dinică — eu am devenit 
ceea ce sînt : actor. Eram artist amator ; în 1956, am intrat în Institutul de teatru 
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şi — după absolvire — am avut fericirea sa fiu chemat la Teatrul de Comédie. 
Pasiunea mea, unica, marea mea pasiune, şi-a găsit astfel făgaşul pe care-1 cauta, 
şi pe care Ina alflat fără nici un fel de obstacole. 

ISTORIE SI BIOGRAFIE 
— Fiecare dintre dv., ca şi foarte mulţi alţi actori, aţi 

dat viaţă in aceşti ani unui mare număr de personaje — şi nu 
numai pe o singură scenă —, aţi avut multiple legături cu arta 
teatrului, însumînd o experienţă de întinsă varietate. Ar fi, poate, 
util pentru definirea fiecărei experience personale, să stabilim 
etapele sau aspectele celé mai importante, tentind o periodizare, 
ca să spun aşa, a istoriei individuate pe scenă in aceşti ani. Nu 
din plăcerea de a istoriza, ci din necesitatea de a dépista într-o 
activitate în <creştere continua jaloanele hotărîtoare şi a o înţelege 
deci in esenţă. 

Toma Caragiu : Prima încercare serioasă la care am f ost supus, şi pe care aş 
numi-o prima etapă în evoluţia mea, a fost întîlnirea cu piesa Mariei Banuş — Ziua 
cea mare. Jucam rolul unui tînăr muncitor cinstit. El m-a obligat să-mi revizuiesc 
sursele de inspiraţie, în primul rînd în sensul unei cunoasteri mai profunde a rea-
litâţii. M-am deplasat într-o comună din apropierea oraşului în care jucam şi am 
rămas acolo şapte zile. Poate isc un surîs cu această mărturisire, era o documentare 
sumară, dar pentru mine a avut o anume însemnătate, nu numai ca fapt. Era pri
ma tentative a tînărului actor, eel care eram atunci, de a lua contact cu realitatea, 
de a o cunoaşte şi, prin mijlocirea ei, de a transpune în scenă adevăruri. 

A doua etapă o consider începută prin întîlnirea mea cu personajele lui Al. 
Mirodan şi ale lui Paul Everac. Este vorba de Cerchez, din Ziariştii, de Vintilă 
Gîrţu din Explozie întîrziată şi de Stancu Văratecu din Poarta. 

— Exista şi o a treia etapă în biografia dv. artistică ? 
Toma Caragiu : Exista şi o a treia, dar nu ştiu dacă e potrivit să-i zic „etapă'". 

E perioada determinate de întîlnirea cu regizorul Valeriu Moisescu. în celé trei 
spectacole puse în scenă la teatrul nostru din Ploieşti de Moisescu — De Pretore 
Vincenzo, D-ale carnavalului şi Bertoldo la Curte — am cunoscut un regizor pro-
fund, deosebit de fcnzestrat, cu o mare exigenţă faţă de actor. în aceste ocazii s-a 
concretizat posibilitatea de a realiza simţăminte şi gînduri mari cu mijloace foarte 
simple. 

Dina Cocea : Eu nu m-as referi la nişte étape, ci mai curînd la unele aspecte, 
pe care le consider importante, şi la unele momente hotărîtoare. în primul rînd, 
intrarea mea la Teatrul National, care a marcat, indiscutabil, un pas înainte faţă 
de perioada anterioară. 

In al doilea rînd, incursiunea mea într-o realitate pe care n-o cunoşteam, înce-
pînd cu acţiunile desfăsurate şi investigaţiile făcute încă din 1949, continuînd cu 
instructajele artistice în f abri ci — îndeletnicire în care, timp de doi-trei ani, m-am 
manifestât foarte activ. 

Un ait aspect, pentru mine determinant, a fost cunoaşterea teoretică, dobîn-
dită în diversele şcoli pe care le-am urmat. Cunoaşterea complexé a teoriei şi prac-
tica activităţii obşteşti m-au îmbogăţit din punct de vedere spiritual. La început, 
într-un mod mai superficial, deoarece posibilităţile mêle de înţelegere erau destul 
de limitate. Treptat îinsă, anii, şi în special ultimul deceniu, au adus pentru mine 
o înţelegere din ce în ce mai profundă, atît a evenimentelor cît şi a oamenilor 
din jurul meu, completată prin faptul că am fost aleasă députată, şi culminînd 
cu activitatea pe care am avut-o la O.N.U. 

Gheorghe Dinică : Nid eu nu pot vorbi despre perioade în activitatea mea 
artistică. M-aş referi mai degrabà la unele coordonate. Ca artist amator am jucat 
foarte mult. M-am familiarizat cu scena, am dobîndit priceperea de a gîndi 
asupra fenomenului artistic, a înţelege rosturile spectacolului. Institutul a oca-
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zionat ivirea câtorva linii directoare in haosul de impresii, gînduri, aspiraţii sce-
nice. M-a învăţat să-mi organizez munca, să descopăr structura interioară a rolu-
lui şi, totodată, să percep unitatea spectacolului. 

— Cine v-a fost profesor ? 
Gheorghe Dinică : Spre norocul meu, artista emerită Dina Cocea. Folosind 

o solidă metodă teoretică, de studiu, ne învăţa mai ales să gîndim şi să căpătăm 
idei. Asistentul, regizorul Ion Cojar, stăruia asupra amănuntului în munca la roi, 
pe cînd profesoaira avea viziunea de ansamblu. Au format împreună un foarte 
interesant cuplu pedagogic. Trebuie sa mai amintesc că în Institut mi s-a acordat 
multă încredere şi mi s-au dat spre interpretare roluri dintre celé mai grêle şi 
foarte variate ca structura dramatică. 

După absolvirea Institutului, intrând în colectivul Teatrului de Comédie mi 
se părea că nu ştiu nimic, şi deşi cei mai mulţi dintre colegi erau foarte buni, 
îndrăzneam greu să mă apropii de ei. Totuşi, n-a durât mult ; directorul, regi-
zorii m-au privit eu bunăvoinţă, m-au stimulât şi acum ma simt aici ca acasă. 

Ştefan Ciubotăraşu : După Eliberare, am făcut parte din colectivul teatrului 
din Arad. Acolo ne-am adunat actorii care jucasem în diferite teatre din provin-
cie şi am créât un colectiv care s-a conturat ulterior destul de bine. 

în cei doi ani cat am stat acolo, am dus o muncă interesanta, la care s-a 
adăugat şi o activitate de clarificare politică, urmînd unele cursuri spéciale (de 
pildă, de économie politică), care pe urmă mi-au folosit realmente. 

Am jucat intens : în Scrisoarea pierdută, Argilă şi porţelan de Grigulis, 
M-am născut ieri de Kanin (o piesă eu priză la public). Jucam în condiţii grêle : 
n-aveam instalatii de căldură, spectatorii veneau în sală eu paltoanele, femeile, 
în toalete, tremurau de frig. Am rămas légat sufleteşte de munca dusă acolo. 
La Sacul eu surprize, după Twain, am făcut-o şi pe regizorul — pentru prima 
oară. 

De la Arad am venit la Bucuresti. La fostul Teatru Municipal, mă chemase 
Lucia Sturdza Bulandra. 

M-am încadrat în Pădurea lui Gstrovski, într-un tip mai bogat şi mai pe 
posibilităţile mêle, am intrat apoi în Oameni de azi — împreună eu alţi colegi, 
azi dispăruţi : Sonia Cluceru, Nicolae Sireteanu, Jules Cazaban — şi în multe 
alte roluri, pe care le cunoaşteţi. 

Munca la Teatrul Municipal a fost interesanta sub toate raporturile şi con
tinua a fi astfel sub conducerea de azi a lui Liviu Ciulei. Aveam şi cercuri de 
studii pentru împrospătarea cunoştinţelor, a învăţăturii, care cîteodată se mai 
anchilozează. 

— Credeţi în necesitatea revederii şi împrospătării cunoştin-
ţelor din cînd în cînd ? 

Ştefan Ciubotăraşu : Absolut. E într-adevăr o necesitate. De altfel, acest 
lucru se face pe parcursul muncii de către regizori, însă calificările acestea, pen
tru cunoştinţe care vin mai de départe, n-aveam de unde sa le căpătăm, decît prin 
organizarea unor cercuri de studii, pe care eu le consider foarte potrivite. într-un 
an sau doi, cît am învăţat acolo, am adus aşa-zisa noastră cultură într-o forma 
mai actualizată. Am jucat şi aici foarte mult (dar şi pe alte scene) şi uneori s-a 
întîmplat să joe binişor ; cîteodată chiar bine. Acum mă gasesc la Teatrul de 
Comédie. E o activitate prea recentă ca s-o pot caracteriza. 

OAMENI, PERSONAJE, ROLURI 
— Din cite ştiu, actorii păstrează în amintire mai toate rolurile 

în care joacă, dar pe unele le reţin numai statistic, pe altele le 
îndrăgesc, iar cîteva le socotesc drept trepte aie drumului lor în 
artă. Care personaje întruchipate de dv. în aceşti douăzeci de ani 
le-aţi propune eventualului biograf ? 

Dina Cocea : Nu totdeauna rolurile mari. Pe mine m-a încîntat deosebit un 
roi mie : Glafira din Egor Bulîciov, în care am făcut ou totul altceva decît ceea 
ce făceam de obicei. A fost un roi mie. D-na Bulandra mi-a mărturisit însă, după 
première, că i-a dezvăluit posibilităţi pe care ea nu le bănuia în mine. Ce-i drept, 
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n-am avut prea multe roluri de acest gen. Pe acelaşi plan se înscrie, însă într-o 
evoluţie mai puternică, rolul mamei din Fiicele de Sidonia Drăguşanu, care iarăşi 
mi-a dat posibilitatea să merg pe linia simplificării, a unei modernizări a rnijloa-
celor actoriceşti. în rolurile care-mi vin ca o mănuşă, mi-e mai greu să observ 
dacă personajele scenice se adaptează dorinţei mêle de a fi în pas eu interpretarea 
modernă. într-un roi care nu se potriveşte eu datele mêle personale — sau îmi 
inchipui eu că nu se potriveşte eu ele — mi-e mai uşor să observ daeă n-am 
rămas cumva, pe undeva, eu manière învechite. Rolul Elmira din Tartuffe mi-a 
plăcut, dar nu mi-a dat satisfacţie totală. Poate că ar fi trebuit să-1 joc eu zece ani 
în urmà. Sînt anumite roluri pe care am vrut sa le joc la timpul potrivit, dar care 
au depăşit termenul. Le-am jucat, fireşte, eu plăcere şi atunci cînd le-am obţinut, 
dar nu le-am mai considérât ca rnomente noi. Cel mai important roi al carierei 
mêle este Elisabeta. Sînt atît de integrate în acest roi în momentul de faţă, încît 
dacă mă întreb astăzi ce as vrea să niai joc, aproape că nu mai am nici un fel 
de dorinţă, fiindcă am impresia că acesta este personajul care-mi dă cea mai 
mare satisfacţie. 

Toma Caragiu : Primul roi de&pre care aş vrea să vorbesc este al lui Petre 
Voitan dm Drumul soarelui de Virgil Stoenescu. Aveam pe atunci 25 sau 26 de 
ani ; tînarul Toma, la o oră după ce intra în cabină, încerca să fie bătrinul Voitan 
folosind toate mijloacele de care dispun laboratorul de perucherie, cabina de 
machiaj şi toate celelalte camere şi cămăruţe din imensul edificiu al unui teatru. 
A fost o primă compoziţie, interesantă pentru mine, credibilă şi eu succès. Piesa 
s-a jucat la Teatrul de Stat din Ploieşti de aproape 60 de ori — aceasta se în-
tîmpla în 1954. Reţin apod pe Ciolac din Arcul de triumf, eu care m-am prezentat 
la decada dramaturgiei originale şi de unde m-am întors eu un premiu. 

I-as mai cita, de asemenea, pe Ianke din Tache, Ianke şi Cadîr, Polejaev 
din Bătrîneţz zbuciumată, Figaro, Cerchez, Vintilă Gîrţu, De Pretore Vincenzo, 
Pampon, Bertoldo şi, ultimul, în pregătire încă. Mackie Messer din Opera ăe trei 
parale de Brecht. 

Gheorghe Diniză : Am jucat roluri complicate, în raport cu posibilităţile 
mêle, încă de pe cînd eram actor amator. îmi amintesc, de pildă, de Bogoiu din 

Ştefan Ciubotăraşu (Bnlz), împreună cu Nastasïa Şova (Cătălina) şi George Mărutză (Filip), in Intoar-
c.i-rea de Mihai Beniuc (Teatrul „Lucia Sturdza Bujandra") 
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Jocul de-a vacanţa, piesă pe care întîia oară după Eliberare am reprezentat-o 
noi, amatorii, la Teatrul C.C.S. M-am apropiat eu interes, tot pe scena amatorilor 
(la Casa studentilor), de rolul Actorului din Acolo départe... Mă invitaseră sluden-
ţii să apar alături de ei, eram pe atund funcţionar la Posta centrală. La exa-
mene, în anii din institut, aveam de lucrat cîte cinci-şase personaje célèbre, deloc 
uşoare. Aşa au fost Chiriac, Primarul din Revizorul, Cyrano, Regele Lear. în anul 
de producţie, m-̂ am prezentat în faţa publicului eu Inspectorul de poliţie şi 
Enesimo Lupus, magnatul din Centrul înaintaş a mûrit în zori. Acesta din urmă 
mi se pare a fi eel mai interesant din toate cîte le-am făcut pînă la el. Cred 
că în mod firesc am intrat, ou acest roi, în atenţia opiniei publiée teatrale bucu-
reştene. La Teatrul de Comédie am început eu cîteva rolişoare, dar apoi am avut 
satisfacţia interpretării lui Caion în Procesul domnului Caragiale şi a Umbrei 
din piesa lui E. Şvarţ. Munca la acest personaj a însemnat cît trei ani de şcoală, 
pentru că mi-a solicitât cele mai dificile mijloace şi mi-a pus problème eu care 
noi mă întîlnisem niciodată. 

Ştefan Ciubotăraşu : Vă rog sa nu-mi cereţi un inventar al rolurilor, că e 
prea mare. 

— Să luâm personajele pe categorii ? 
Ştefan Ciubotăraşu : In orice caz, după nişte criterii de grupare. Noul uni

vers spiritual al teatrului din aceşti ani s-a diferenţiat pe anumite categorii de 
personaje, indicate de noile problème aie dramaturgiei. Mă refer acum nu la pie-
sele clasice, fiindcă am jucat mai puţin în ele ; vreau să pomenesc de lucrările care 
au abordât, de pildă, problema omului de la ţară, a ţăranului mijlocas, oscilant 
între ceea ce-i dăduse viaţa pînă la un moment dat şi noul făgaş pe care intrau 
lucrurile. Aşa a fost Cociş din Mireasa desculţă, sau Vlaicu din Vlaicu şi feciorii 
lui. Aş cita apoi ceea ce ne-a oferit dramaturgia pe planul formării spirituale a 
noului muncitor, eu Petru Arjoca al lui Mihail Davidoglu. 

Cu piesa lui V. Em. Galan, Prietena mea Pix, am trecut într-un ait regn, 
căpătînd un stimulent inédit. Cred că la Teatrul de Comédie au fost înţelese 
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coordonatele ei esenţiale, şi Mastacan s-a putut înfăţisa publicului cu toate datele 
sale. M-a interesat mai cu seamă dinamismul personajului. 

— Eu am impresia că toate — sau aproape toate — personajele 
intruchipate de dv. s-au caracterizat prin dinamism, chiar atunci 
cînd apariţia lor era, din acest punct de vedere, contradictorie. 

Stefan Ciubotăraşu : E adevărat. Mi-am grefat întotdeauna interpretarea 
pe dinamica interioară ori exterioară a rolului. Mi-e şi foarte greu altfel. Dacă 
un personaj nu are dinamism, nu are acţiune concenitrată în el, nu are idei, nu 
pot face nimic cu el, nu-1 pot salva de la inec. Conflictele în care intră personajul 
dau apă la moară actorului, îi oferă forţa de pornire. 

O SCURTĂ CRONICĂ A IDEILOR 
— Ce idei noi credeţi că aţi dştigat in construcţia rolurilor, 

în raport eu perioada anterioară ? Nu sînt de parère că teatrul 
dinainte de Eliberare era lipsit de problème teoretice ori idei 
estetice proprii. Totuşi, dat fiind că viaţa teatrală era în cea mai 
mare măsură centralizată la Bucureşti, apoi pentru eă erau deo-
sebiri grave între diferitele categorii de teatre, niveluri frapant 
inégale de dezvoltare şi pentru că realitatea culturală îşi avea 
precarităţile ei, problematica teatrală era, evident, mai săracă. 

în aceste două decenii, care reprezintă de fapt o perioadă de 
dezvoltare impetuoasă a teatrului romînesc, în toate compartimen-
tele lui, s-au dobîndit în miscarea teatrală idei noi de teatru şi 
despre teatru : despre raporturile teatrulwi cu lumea înconjurà-
toare, cu celelalte arte, despre funcţiile artei teatrale. Practica 
artistiză şi teoria au adus pe lume şi unele opinii noi cu privire 
la arta actorului. V-aş cere sprijinul în identificarea măcar a 
unora din ele. 

Dina Cocea : Se întîmplă să fi avut de jucat enorm de multe roluri în peri-
oada de pînă la 23 August 1944 : foarte tînără încă, ara jucat pe Amalia din 
Hoţii, pe Ana Christie, Lavinia din Patima de sub ulmi, şi altele, care cereau 
cel puţin virtuozitate. Perioada aceasta mi-a servit pentru a cuprinde o gaimă 
mai mare, mai largă de roluri. 

în ultimii douăzeoi de ani am jucat paiţin — chiar eram mereu întrebatà 
de ce nu apar pe scenă —, deşi aş fi putut sa joc foarte mult. La un moment dat, 
ajunsesem să fiu îngrijorată eu însami de faptul că nu joc atît de mult cât colegele 
mêle. Totuşi, minam dat seama că n-am pierdut prin aceasta. Ca profesoară la 
Institutul de teatru, mi s-a dat posibilitatea să studiez mai mult şi mai bine ca 
niciodată. învăţînd pe alţii, am învăţat la rîndul meu. Chiar dacă nu aplicam pe 
scenă învăţămintele dobîndite — erau luni întregi în care nu jucam —, totuşi cele 
predate de mine, şi ce căutam să învăţ de la alţii în cadrui întregului procès 
pedagogic, s-au sedimentat bine şi mi-au dat putinţa să cîştig din punctul de 
vedere al măiestriei actoriceşti. 

Pe de al ta parte, cunoaşterea directă a vieţii, a unui cerc foarte cuprin-
zător de oameni, fapte şi problème, s-a depozitat bine în cugetul meu. Am acu-
mulat un bagaj enorm de observaţii şi am căpărtat un orizont nebănuit de larg. 
Din punctul de vedere al construcţiei propriu-zise a rolului, cea mai buna expe-
rienţă a mea o constituie ultimul, în care am transpus tot ceea ce în mod teo-
retic am cunoscut şi tot ceea ce în mod practic am lucrat cu studenţii ; în pri-
mul rînd, o documentare cât se poate de serioasă, făcută special pentru roi. în 
al doilea rînd, apropierea persona jului de eţpoca noastră într-un chup complex 

— Se poate afirma deal că o idee nouă pe care aţi cîşUgat-o 
este această poziţie contemporană faţă de personajul istoric ? 

Dina Cocea : Aşa este — în esenţă. S-a remarcat că rolul este foarte nou. 
foarte contemporan ca mijloace de expresie, conservînd stilul teatral — în sensul 
cel mai bun al cuvîntului — la care te obligé piesa, versul si personajul, altfel 
dimensionat decît o făptură obişnuită. 

Acest cuvînt : „contemporan" nu este un cuvînt gol. Nu e greu de spus „să 
joci contemporan", dar cum să joci — aici începe marea dificultate. Cred că 
realizăm noţiunea, în practica, în măsura în care ţinem o strînsă legătură cu 
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viaţa de astăzi, eu oamenii de astăzi, şi căutăm în permanenţă drumuri care să 
ne ducă acolo. 

Toma Caragiu : Gîndesc că cea mai importantă idee care s-a concretizat în 
decunsul anilor din urmă, în activitatea teatrală, este ideea că teatrul e mal necesar 
acuim cà oricând şi că rolul lui este uriaş. A fast un moment cînid mulţi dintre 
noi au socotit că, data fiind larga concurenţă făcută teatrului de cinematograf, de 
televiziune, de toate mijloacele moderne de informare artistică, spiritualà, teatrul 
va ajunge într-o situaţie de inferioritate şi că rolul lui, eu vremea, se va reduce. 
Realitatea confirma masiv şi eu forţă nu numai că teatrul nu-şi pierde din marea 
lui semnificaţie, ci, dimpotrivă, că el se bucură din ce în ce mai mult de o auto-
ritate prestigioasă în faţa spectatorilor. 

Apoi : dacă interesul spectatorilor faţă de teatru sporeste, confirmât fiind 
de mărirea numărului de oamend care vor să vadă teatru, consider în acelasi timp 
drept foarte iamportant ca teatrele sa înţeleagă pe un plan superior întreaga sem-
nificaţie a faptului. Acesta este planul responsabilităţii. De aici decurge necesi-
tatea uned înalte răspunderi în informarea artistică, dramaturgică, estetică a 
publicului. 

Care sînt factorii care détermina poziţia teatrului contemporan faţă de 
oamendi ce populează sălile de spectacol ? După părerea mea, primordial, esen-
ţial este repertoriul ; am convingerea ferma că repertoriul constituie un act de 
cultură, un act politic major în existenţa oricărui teatru. 

Consider că ndci un teatru nu poate răspunde menirii sale astăzi dacă nu 
are în structura lui un regizor-animator, adică o personalitate de mare suprafaţă, 
nu iimpusă de vîrstă, ci de capacitatea de a sesdza tot ce este contemporan în fie-
care din piesele incluse în repertoriu. 

Sesizarea aceasta a tot ce este contemporan în fiecare piesă, socotesc că e 
sarcina decisivă a teatrului, raţiunea existenţei sale. 

Ştefan Ciubotăraşu : în momentul de faţă am impresia că teatrul tinde sa 
se întemeieze pe luciditate, adică pe coordonatele gîndirii, şi e bine că e aşa. 
Scena, care a fost frustrate de aceasta calitate, o are acum. Trebuie însă ca pro-
blematica teatrului de idei să fie contopită de asemenea maniera eu noul conţi-
nut, încît din această fuziune sa se nască un organism nou. 

Avem o idee despre teatru, avem o idee despre romantism, exista acum 
şi un neoromantism, o forma ceva mai avansată, foarte preţioasă, pe care o 
ghicim, chiar dacă n-o vedem limpede încă — avem anumite intuiţii şi întrevedem 
destinele teatrului nostru. Istoriceste vorbind, teatrul nostru a fost creat în chip 
empiric, din anumite necesităţi culturale, în cadrul unor condiţii faptice, asa cum 
a fost şi eu commedia dell'arte ; pe unmă el a luat o forma mai clar desenată, 
apoi acest desen a căpătat şi o culoare — şi recunoaştem că acesta este teatrul de 
temperament. 

Toţi actorii noştri au fost, la un moment dat, obsedaţi de patosul jocului, 
şi unii din ei au reusit chiar, pe această cale, să dea impresia unei activităţi în 
cadni contemporan. Iar spectatorii contemporani au fost şi ei receptivi la aceste 
manifestări ternperamentale aie actorilor — cum li se spunea — „de paragraf" ; 
aveau, într-aidevăr, în faţă nişte maestri care te îngheţau pe scaun. Şi eu am 
învăţat de la maeştrii mei gradaţia şi mi-au folosdt enorm de mult în cariera 
respiro-ul, nuanţarea, sirnţul pauzei. Dar teatrul nostru nu rămîne la vechile 
forme. Dacă 1-am auzi astăzi pe Nottara, 1-am aprecia ca pe un mare actor, însă 
el n-ar mai fi un actor al acestei foarte complexe epoci. 

Iată de ce, în mod necesar, privim spre viitor printr-un periscop mai înăl-
ţat, ca să ştim mai bine spre ce mergem. O presupunem : spre teatrul de idei, 
numai că vom trăi o etapă, cred, în care vom relua pe alt plan, superior, reteta 
aceasta a actonului de paragraf, care este dorit de public. Bogăţia spirituală a 
spectatorului va căuta sa ne determine la o întoarcere spre trăirea rolului. Stani-
sîavski, Brecht şi alţi teoreticieni iluştri, chiar dacă se deosebesc unii de alţii, 
pornesc tot de la acelaşi principiii : nevoia de a demonstra ceva, fie pe planul 
emoţiei, fie pe planul ideilor. Sub raport estetic, sistemele diferite reprezinlă forma 
spre care sîntem îndemnati. Dar în oiice fel de demonstraţie şi orice forma am 
adopta, nu putem merge eu gîndurile séparât ; ele trebuie integrate pe deplin în 
personajul pe care-1 reprezentăm. 

Recurg la un exemplu foarte recent. Am urmărLt la televiziune un specta
col literar în care actorii au récitât versuri de Eminescu, şi 1-am văzut pe Emi-
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nescu turnat într-o lamentare, într-o mélopée, o plîngere şi o disecare a cuvîntu-
lui care m-au deranjat — la unii actori mai mult, la alţii mai puţin. Această 
obsesie a gîndului — care te însoţeşte tot timpul, care te pîndeşte — strică orga-
nicitatea, frumuseţea versului ; deformează însăşi ideea şi o face să devină 
nonidee. 

Trebuie să găsim o forma, o sinteză în care actorul să nu mai dedubleze 
toate observaţiile pe care le face autorul. 

Départe de mine gîndul de a da lecţii cuiva ; vorbesc numai din experienţa 
mea. In primul rftnd caut să învăţ rolul şi apoi caut să-1 uit complet. Un roi 
trebuie învăţat în aşa fel încît el să devina o a doua natură ; apoi trebuie sa fie 
uitat eu totul, ca să poţi créa altceva. Şi dacă nu ajung să înlătur nici 
măcar o singură pagina din text — eu am memorie vizuală şi ştiu că pe o anume 
pagina o replică începe eu cutare cuvînt —, mă deranjează. Dacă nu reuşesc să 
înlătur tot ceea ce este strain de organicitatea noului personaj, care trebuie să apară 
el însuşi, eu vorbele lui, înseamnă că n-am reusit sa ajung la realitate. 

FACEŢI PARTE DINTR-O GENERAŢIE? 
— Vă consideraţi aparţinînd unei anumite generaţii de artişti ? 

în acest caz, care sînt trăsăturile distinctive ale generaţiei dv. ? 
Sau, credeţi că nu e potrivit să încadrăm oamenii îmtr-o asemenea 
catégorie istorieă ? 

Ştefan Ciubotăraşu : Fiecare avem un tată şi o mamă, creştem şi ne dez-
voltăm aşa cum cere timpul nostru, în concordante eu el. Generaţia din care 
mă consider a face parte a trecut prin multe frămîntări. Mă preocupă şi pe mine 
problema : care sînt raporturile între diferite generaţii ? Iată, dumneata faci 
parte din alta decît a mea, asta nu înseamnă însă că nu putem să discutăm şi să 
schimbăm păreri, şi chiar să ne influenţăm reciproc. Direct. Terenul nostru comun 
de înţelegere mi se pare a fi contemporaneitatea. în generaţia dumitale pot fi şi 
oameni mai proaspeţi la minte şi oameni mai obosiţi, şi aeelaşi lucru se poate 
constata şi în generaţia mea : sînt oameni foarte tineri la minte şi alţii îmbă-
trîniţi înainte de vreme. 

Aş spune că generaţia mea s-ar caracteriza printr-un zbucium mai puter-
nic : este o generaţie zbuciumată. De ce ? Fiindcă lipsită de perspectivă cum era, 
eu crizele grave prin care a trecut, a fost o generaţie care s-a răsucit ca într-un 
sac, şi aceasta i-a provocat multe dureri. Eram mulţi cei care ne căutam expresia 
şi nu ne-o puteam găsi în mod firesc. Eu mi^am aflat-o într-o directie absolut 
întîmplătoare, fiindcă nu aveam intenţia, initial, să fac teatru, eu toate ca urma-
sem Conservatorul. Pe vremea aceea, acasă la mine, teatrul era considérât o ma-
nifestare ruşinoasă (tata şi marna nici nu puteau concepe să mă vadă actor) ; 
însă, pînă la urmă, am fost lăsat să fac ce vreau. La drept vorbind, nici nu ştiau 
ce e teatrul, erau oameni simpli ; nici eu nu ştiam ce este, dar era ceva în care 
mă simteam bine. 

La Vaslui, şi pe urmă la Iaşi, am mai avut şi alte manifestări. împreună 
eu un coleg, în timpul nostru liber scoteam o revistă eu însemnări şcolăreşti. 
Obiceiul acesta 1-am continuât şi la Iasi. în colaborare eu un pictor am éditât un 
fel de jurnal umoristic, la care seriau şi notabilităţile literare din Iaşul acelei 
vremi, în frunte eu Topîrceanu, Ionel Teodoreanu, Eusebiu Camilar şi alţii. Nu 
aveam sentimentul că particip la o mişcare literară, şi activitatea rnea în acest 
sens nu se desfăşura pe o direcţie anumită, ci apărea mai mult ca un lucru în 
sine. Fiecare dintre noi căuta să facă ceva, să se exprime, sa se bată, să tră-
iască. 

Mai tîrziu am scris la „însemnări ieşene" ; nu fac caz de toate acestea, le 
enumăr doar drept fenomene caracteristice perioadei respective. Toţi scriitorii 
şi artiştii din această perioadă formau o magmă, care după revoluţie s-a turnat 
în forme şi fiecare, scriitor şi artist, a fost pus într-un mediu foarte prielnic de 
lucru, într-un climat special, care a contribuit la orientarea şi la dezvoltarea ar-
monioasă a personalitătii sale pe făgaşul ales de el. 

— Mi se pare că această orientare a favorizat şi contactul fi
resc între felurite generaţii. Consideraţi fenomenul caracteristic 
vieţii teatrale actuale ? 

Ştefan Ciubotăraşu : Da ; şi eel mai fruimos din rniscarea noastră. Tea
trul este o mare famille, superioară farniliilor fiecàruia dintre noi : este un 
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univers în care trebuie să se întîlnească toate vîrstele. Aceasta nu înseamnă că un 
actor bătrîn trebuie să joace roluri de tineri. Nu ; şi de altfel, e o treabă mult 
mai complexă. Un actor tînăr poate juca rolul unui personaj mai vîrstnic, dar 
invers, nu ; nu trebuie să se répète greşeala teatrelor care puneau actori bătrîni 
să joace roluri de amorezi. 

Familia noastră teatrală mi se pare o alcătuire trainică, sănătoasă, şi cine 
caută să facă diferenţieri categorice între generaţiile din teatru pierde partida, 
fiindcă se opune unei realităţi incontestabile. 

— Socotesc afirmaţia dv. întărită de o întreagă experienţă 
istorică originală. Teatrul romînesc s-a définit întotdeauna prin 
continuitatea frontului artistic. Cine studiază istoria sa bogată, 
observa că profesorii şi elevii se află într-un lanţ continuu, care 
porneşte de la Aristia, urmîndu-se cu Costachi Caragiale, Pa&aaly, 
Aristizza Romanescu — şi care are ca verigă ultimă, în şir direct, 
pe absolventul de anul acesta al institutului. E o continuitate cu 
dublu aspect : fiecare actor de seamă a fost profesor al generaţiei 
ulterioare ; mai fiecare profesor s-a întîlnit cu discipoiul său pe 
scenă, lucrind împreunâ, uneori decenii de-a rîndul. Poate că azea-
sta este şi o caractevisticà a şcolii romîneşti de teatru. Iar legà-
turii armonioase dintre generaţii şi acestei unităţi funciare i se 
datoreşte, cred, faptul că în mişcarea noastră teatrală n-au fost 
niciodată rupturi, discontinuităţi grave, tineri care să se despartă 
programatic de vîrstnioi, să-i veştejească ; şi n-au fost nitci atitu-
dini de punere la index a tinerilor din partea actorilor bătrini. 

Iar exemplele de actori şi actriţe în vîrstă care îşi asumă 
roluri nepotrivite sînt azi atît de rare înc%t îmi par, la scara an-
samblului, neglijabile. 

Ştefan Oiubotăraşu : Să reţinem în special această idee, a transmiterii expe-
rienţei. Căci fiecare actor, care nu se bazează pe „scripta manent", ci pe ceea ce 
poate da el pe scenă, are o anume perioadă, limitată, a vieţii lui, în care ceea ce 
creează este sumum-ul. Această contribuţie preţioasă, el simte nevoia s-o transmita, 
s-o dea în seama cuiva care s-o ducă mai départe şi s-o transforme. Gâsesc feno-
menul firese ; se întâmplă la fel ca atunci cînd, mainte de a se săvîrşi din viaţă, 
părintele lasă eu limbă de moarte copiilor lui să facă aşa sau altminteri. Este un 
fel de acţiune de bună gospodărire transmiterea acestui aport al fiecârui actor, 
de la o generaţie la alta. 

Dina Cocea : Nu ştiu dacă aci se poate folosi termenul de generaţie. Mă 
îndoiesc. Delimitarea între generaţii cred că era valabilă în trecut. Azi, diferenţele 
dintre generaţii sînt atît de minime, că nici nu ştiu dacă exista într-adevăr. Ce ar 
putea să determine plasarea unui actor într-o generaţie sau alta ? Bineînţeles, în 
afară de cazul cînd este vorba de distante foarte mari din punct de vedere biologie, 
însă altfel, cum să plasăm pe Florin Piersic sau pe Silvia Popovici, pe cei din 
această promoţie cu ei, într-o anumită generaţie, şi pe Gheorghe Dinică într-alta, 
deşi sînt destui ani între dînşii ? 

Izvoarele de învăţărnînt sînt aceleaşi, şcoala a fost aceeasi, cu foarte mici 
variaţii, într-o evoluţie firească. Nu văd ce ar détermina trecerea artistei emerite 
Carmen Stănescu într-o altă generaţie decît a mea. 

Ca tipuri de actori, da, se poate face o diferenţiere, însă a stratifica pe acto-
rii de azi în generaţii nu mi se pare util. 

— Ar fi însă potrivit să vorbim despre o generaţie de actori 
de dupa 23 August 1944, pornind de la considerentul că %n majori-
tate ei sînt absolvenţi ai unei singure şcoli. 

Dina Caœa : Dar acestei generaţii i s-au încadrat şi oameni din alte generaţii. 
Poţi să spui că George Calboreanu nu aparţine generaţiei de astazi, ca de altfel şi 
celei din trecut ? 

Generaţia de actori pe care o numeşti dumneata nu se poate défini decît 
dintr-un anumit punct de vedere : prin aceea că e formata din oameni cărora li 
s-au deschis posibilităţi mult mai vaste decît în trecut şi pe care cei care au vrut 
sa le folosească le-au folosit. Avem însă şi astăzi artisti care au rămas în generaţia 
trecută. 
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Toma Caragiu : Deţi nu m-am nascut la 23 August 1944, mă socotesc făcînd 
parte din generaţia pe care aş numi-o a lui 23 August, pentru că atunci, în epoca 
aceea furtunoasă, când poporul nostru a devendt stăpîn în tara lui, am început să 
învăţ teatru. Toţi cei de-o seamă eu mine facem parte din generaţia care-şi serbează 
şi ea acum a 20-a aniversare. Fireşte, nu-i pot îngloba aici numai pe cei de sea-
ma mea. în generatia aceasta intră şi actori mai tineri şi mult mad tineri decît 
mine ; intră şi alţii mult mai în vîrstă. Aceasta este generaţia oamenilor care au 
construit socdalismiul şi acum îl desăvîrşesc. 

Principalele trăsături ale acestei generaţii mi se par a fi modestia, entuaias-
mul şi convingerea nestrămutată în victorie. E generaţia acelor artişti care au 
impus prestigiul teatrului romînesc, hăt départe, în toată luanea ; care a realizat 
mii de spectacole în toate colţurile tării şi care a dus cuvîntul teatrului şi acolo 
unde n-a fost dus niciodată, realizând until din celé mai mari acte de culture care 
s-au izbutit vreodată în istoria neamului nostru. 

Gheorghe Dinicà : Cu fiecare roi nou, problemele care mi se pun îmi par 
tot mai dificile. De ce oare ? Nu este vorba de un spor de neîncredece în mine 
însumi. Devin însa, probabil, mereu mai pretenţios cu mine însumi, şi, tot proba
bil, mai constient. Cred că e şi un rod al educaţiei noastre, care a ţintit nu numai 
la formarea unor profesionisti, ci şi a unor caractère. Iar viaţa ne-a obligat sa fim 
exigenţi. Cred că pot formula astfel una din caracteristicile generaţiei noastre : ea 
nu este o generaţie superficială ; dimpotrivă, mi se pare că e profundă, pentru că 
s-a lovit de multe problème absolut noi, mult mai variate şi mai grêle decît au 
stat în faţa altor generaţii. 

Cred că generaţia mea e caracterizată şi de dorinţa fierbinte de a-şi spune 
un cuvînt propriu, al timpului nostru, în artă. Nu văd această generaţie „închisă" 
în limitele ei de vîrstă ori de ideal. Ei i se alătură şi talente foarte mature. Şi 
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apoi, am observât că actorul vîrstnic, de mare talent, n-are vîrstă. Toţi ne-am 
format şi încercăm să ne forrnăm ca actori, pe baza unei experienţe ; nimeni nu 
poate învăţa meseria aceasta de unul singur. în ce mă priveşte, n-am un ideal 
incorporât într-un actor mai vîrstnic, nu sînt un entuziast şi nu sînt pornit într-o 
asemenea direcţie. Ştiu însă să observ, şi tot ceea ce-mi place la unii din maeştrii 
vechilor generaţii îmi dă de gîndit. Se spune uneori : „actor de şcoală veche", dar 
se spune automat şi este o mare greşeală să lipim eticheta. E imposibil ca în jocul 
unui asemenea actor să nu observi unele date de artă autentică, chiar dacă el le 
poartă eu afectare. 

Noi, actorii tineri, ne-am dezvoltat în alte condiţii de viaţă decît cei vîrst-
nici, aşa că e mai greu să jucăm senin într-o singură horă. Dar viaţa noastră e 
astfel organizată şi formaţia noastră omenească e de asemenea natură încît nu 

Gh. Dinicà, protagonist al spec-
tacolului Umbra de Ev. Svart 
(Teatrul de Comédie) 

Toraa Caragiu (Iankc) în 
Tache, lanke şi Cadîr de V. 
I. Popa (Teatrul din Pioiesti) 

disensiunile ne sînt specifice, ci apropierea şi sincerul efort comun de a ne înţelege 
unii pe alţii. în teatru, unde lucrul se face în colectiv, este şi imposibil să existe 
disjuricţii grave, ar atenta la însăşi unitatea spectacolelor. 

VIITORUL UNU.. 
— Ce dorinţă neîmplinită aveţi în teatru, ce roi visaţi să "xn-

truchipaţi, ce piesă aşteptaţi ? Ce problemă vă preocupă in mod 
deosebit pentru ulterioara perioadă de creaţie ? 

Gheorghe Dinică : Nu mi-am fixât eu precizie dorinţele — nici nu pot si nici 
nu vreau să le fixez. în linii générale, aş dori să am mulţi ani de aceştia, în care să 
joc roluri foarte diferite. Mi-am făcut un fel de crez : a nu mă répéta. în general, 
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preferinţele mêle se îndreaptă spre rolurile de compoziţie, şi cînd vorbesc de com-
poziţie, nu mă refer numai la aspectul exterior, ci la compoziţia rolului de carac-
ter, care să mă oblige să gîndesc. Am fost întrebat odată : „De ce nu joci dum-
neata pe Richard al III-lea ?" Mi-ar plăcea, mărturi&esc, dar cum nu cred că voi 
avea această ocazie încă mulţi ani, sînt liniştit. 

Dina Cocea : Este o întrebare la care uni vine greu să răspund, fiindcă tră-
iesc destul de intens în momentul actual, sînt foarte lucidă şi chiar dacă văd visu-
rile realizîndu-se, şi-mi plac, totuşi, eu personal, nu sont un om al proiectelor. în 
materie de roluri, de pildă, niciodată n-am pus problema că aş vrea sa joc cutare 
roi şi altul nu. 

Dacă aş dori ceva, aşa, la modul general, ar fi să pot pune cândva în va-
loare, în mod sistematic, toată experienţa dobîndită în acesti 20 de ani — şi 
această dorinţă cuprinde foarte multe proiecte. (Consider că dacă experienţa acumu-
lată nu poate fi valorificată la un moment dat, râmâne stearpă. Pe de o parte, 
este necesară acumularea de experienţă, iar pe de altă parte trebuie ca această 
experienţa să fie permanent valorificată. 

— într-adevăr, valorificarea experienţei este ea însăsi o ex-
perienţă necesară. 

Toma Caragiu : în ce priveşte visurile mêle, ele nu sînt prea multe, fiindcà 
eu visez ziua. Mi-am dorit şi-mi doresc eu sineeritate un roi mare, cît cerul de 
mare, dacă se poate, în care să fie reflectate toate năzuinţele omului contemporan, 
dorinţele lui de a créa şi de a fi alături de inima poporului. Aceasta ar fi 
prima mea năzuinţă. Un asemenea roi, cred că nu s-a scris încă — să mă ierte 
toţi tovarăşii dramaturgi. Ed se străduiesc să-1 realizeze, şi am convingerea că, 
mai devreme sau mai tîrziu, îl vor izbuti. As mai adăuga că as vrea să joc un 
Petru cel Mare — dacă existenţa acestei tumultuoiase personalităţi ar fertiliza 
gîndirea contemporană a unui autor de azi. 

Stefan Ciubotârasu : Eu sînt foarte optimist, deşi nu mi-am définit deloc 
dorinţele. Mintea mea e plină de proiecte, totusi nu îndrăznesc să le arăt, fiindcă 
îndeplinirea lor nu este în funcţie de mine. Noi asteptam apă la moară de la 
scriitori. Am dori ca ei să fie mai exigenţi. Aşteptăm să obţinem lucrări mai com
plexe, mai adînci, mai mature decît pînă acum. Piesele de teatru să aibă mai dens 
în substanţă spiritul de partid. Spiritul acesta trebuie să fie difuzat în toate perso-
najele unei piese, ceea ce acum se întîmplă într-o măsură încă restrînsă. 

Noi, actorii, sîntem activiştii permanenţi ai unei mari mişcări spirituale. 
Tocmai de aceea, este o fericire pentru generaţia noastră să-şi găsească expresia 
într-un mod de a gîndi care e al un or foarte largi şi mari categorii de oameni. 

Vom îmbrăca, fireşte, eu cea mai mare plăcere hainele pieselor clasice. Pro
babil că voi căuta să abordez şi eu ceva, fie pe linie de comédie, fie pe linie de 
dramà, fie că autorul s-ar numi Shakespeare, Goldoni, Molière, sau altfel, von 
Kleist sau O'Neill — care se répéta acum la Teatrul National şi în piesa căruia 
sînt solicitât să joc. Gradul nostru de dezvoltare culturală ne permite să facem 
un tur de orizont mai larg asupra dramaturgiei universale ; îl vom face şi ne vom 
acorda diapazonul eu această dramaturgie. 

...Şi aid s-a încheiat convorbirea. 
Provizoriu. Căci, după cum aţi putut observa, toţi ne situâm pe fluviul timpu-

lui eu faţa spre viitor şi, scrufmd perspectiva, întrevedem, printre altele, şi întîl-
nirea următoare. Arta e, doar, un colocviu permanent între generaţii, pe care, din 
cînd in cînd, îl transcriu ziariştii. 

Valentin Silvestru www.cimec.ro


